
 Zpráva o činnosti od Okresní konference, která se konala 24.dubna 2010
     Vážení přátelé, sešli jsme se po pěti letech,abychom zhodnotili činnost naší 
Okresní organizace za uplynulé volební období.
     Nejdříve bych vás požádal, abychom minutou ticha uctili památku všech 
členů v obvodu naší Okresní organizace, kteří nás již opustili.........
     Naše Okresní organizace má stále 12 základních organizací, které pracují 
různě. V ZO Lovosice, Litoměřice a Třebenice mají sestaven plán práce, který 
opravdu plní, scházejí se pravidelně a i práce v těchto organizacích je na 
vysoké úrovni. Zlepšili se v ZO Úštěk. Samozřejmě to klade i větší nároky na 
členy výboru, největší díl práce bývá vždy na jednateli, ale i na ostatních 
členech podle toho, jak se chtějí podílet na chodu organizace.
Co se týče docházky a účasti jednotlivých zástupců Základních organizací v 
okresním výboru, v únoru 2012 začal docházet př. Moca ze ZO Štětí za př. 
Jirotu. V roce 2013 nás opustil př Douša ze ZO Charvátce za kterého dochází 
př. Drobný. Rovněž v lednu 2013 rezignoval ze zdravotních důvodů dlouholetý 
člen Okresního výboru př. Weniger. Od listopadu 2013 začal docházet na 
jednání okresního výboru př. Marek Kocánek a od této doby má tedy zastoupe-
ní i ZO Třebívlice. Chybí nám tedy jen zástupce ZO Bechlín, za kterou docházel 
v roce 2010 př. Štros, později nikdo.Okresní výbor se sešel za uplynulé volební 
období 43 x. Všech jednání se zúčastnil př.Masopust, př Andrš 37 x, 35 x se 
zúčastnili př.Žaludová, Krycnerová a př.Pulchart, 32 x př.Musil a zapisovatel př. 
Baloun, 28 x př. Schorm, 27 x př. Prudký,Krahulík,Jelínek a Štěpán, 23 x př. 
Jindra. Přítel Moca 19 x ze 30 jednání, ze 22 jednání př.Douša 16 účastí, a př. 
Weniger 13, př. Drobný ze 14 účast 8 x, a př. Kocánek z 12 jednání 4 x.
Někteří členové mají nižší účast z důvodu dlouhodobé nebo časté nemoci, 
někteří mají pracovní povinnosti.
Přístup jednotlivých členů k plnění svých povinností v ZO ale i v OV je rozdílný. 
Od některých členů se velmi pracně získávají různá hlášení a žádosti, a pokud 
se konečně získají, jsou v nich chyby a nedostatky, které se musí potom 
urychleně řešit, hlášení jsou zkreslená a neúplná, termíny na odevzdání jsou 
ale neúprosné. Žádám všechny členy v obvodu Okresní organizace, aby 
věnovali alespoň i trochu času výkazům o včelařství, objednávkám léčiva a v 
případě, že počítáte se zvýšením stavů svých včelstev nahlásit včas svému 
důvěrníkovi nebo nákazovému referentovi. Zvýšenou pozornost je třeba 
neustále věnovat ošetřování včelstev. 
    Co se týče zdravotního stavu včelstev na území našeho okresu v průběhu 
minulého volebního období se zásadně od obrazu stavu včelstev v kraji a 
republice nelišil. Můžeme říci, že naše včely byly na tom zdravotně lépe, než 
zbytek republiky.
 Tradičně se posuzuje zdraví včel v dané oblasti podle počtu ohnisek moru vče-
lího plodu. V tom je oblast Ústeckého kraje v porovnání s oblastmi na Moravě a 
Jižních čech lepší. V Ústeckém kraji je hlášen výskyt moru v děčínském okrese 
u Benešova nad Ploučnicí. Tato oblast zasahuje svým ochranným pásmem, 
svou obcí Verneřice až ke hranicím našeho okresu a sousedí s obcí Levínské 
Petrovice a Lovečkovice, které již spadají do našeho okresu.
 Pokud hodnotíme zasažení roztočem Varroa destruktor, je jeho větší výskyt v 
sezoně 2014 zapřičiněn klimatickými podmínkami předcházející zimy a násle-
dujícího období. Přispěla k němu také pomalá reakce včelařů na dané podmín-
ky a nechání časového prostoru pro namnožení generace samiček v jarním 



období a v podletí. Tohle podcenění některá včelstva stálo pak poškození zimní 
generace včel.
 Dá se tomu pomoci včasným reagováním na varovné zprávy a rozšířením 
monitorování výskytu roztoče. Doporučujeme vypracovat systém monitorování 
v každé základní organizaci na několika stanovištích a vzájemně se informovat 
prostřednictvím Okresního výboru.
 V roce 2012 se Okresní výbor angažoval a rozvinul diskusi z oblasti ochrany 
včelstev před chemickou ochranou zemědělských plodin. Jednalo se především 
o chemickou ochranu  a postřiky řepky. Proběhlo i konkrétní jednání s agrono-
my zemědělských podniků z naší oblasti a následovala i další jednání na úrovni 
vedení Republikového Výboru svazu včelařů. Jednali jsme také se zástupcem 
VŠ ZEMĚDĚLSKÉ. Výsledek tohoto angažování nebyl nijak zásadní.Vyvolal však 
reakci na stránkách časopisu Včelařství. Že to není záležitost na přehlédnutí je 
patrné i ze zájmu odborných komisí a opatření Evropské unie. Pro včelaře v 
Čechách to má ten přínos, že byla zřízena stálá pohotovostní služba Státní Ve-
terinární Správy pro potřebu rychlé konzultace a hlášení úhynu včel.
 V loňském roce došlo k administrativní změně v systému objednávání a 
distribuci léčiv pro včelaře. Tento zásah si vvyžádal vznik plných mocí a vedení 
záznamů o léčení u každého včelaře. I k řešení tohoto administrativního 
zásahu je využíván nový Centrální Informační Systém s vygenerováním 
formulářů. Pokud přijímáte nové členy, musíte jim dát i podepsat 2 x  formulář 
„Plná moc k zacházení s veterinárními léčivými přípravky“(1x pro základní 
organizaci a 1x pro okresní výbor ) . Pro letošní objednávání léčiv platí termín 
předání objednávek do Dolu do 15.dubna. Pro letošní rok lze i objednávat 
Formidol 81g.
Platí také nový veterinární předpis při přemísťování včel - MIMO ÚZEMÍ OBCE- 
musí mít včelař bakteriologické vyšetření na mor včelího plodu na stanovišti, ze 
kterého se včelstva přemísťují. Nerozlišuje se účel, pro který se přemisťují (i 
prodej oddělků,...) Je to za účelem omezení možnosti šíření nákazy.
 Dne 17.3.2015 rozhodla Státní veterinární správa v Praze o mimořádném 
veterinárním opatření k tlumení a zamezení šíření varroázy včel:
 1.) PŘEDJARNÍ PREVENTIVNÍ OPATŘENÍ¨pro katastrální území všech obcí v 57 
okresech a všech městských částí hlavního města Prahy. Mezi nimi je i okres 
Litoměřice.
 2.) LETNÍ PREVENTIVNÍ OPATŘENÍ“ nařizuje provést toto ošetření nejpozději 
do 10 dnů po posledním vytočení medu. Zde je uvedeno 20 okresů, a všechny 
městské části Prahy, i zde je jmenován okres Litoměřice.
 3.) PODZIMNÍ PREVENTIVNÍ OŠETŘENÍ“ s následným odebráním, vysušením a 
odevzdáním směsných vzorků.
      Samozřejmě při nesplnění následuje sankce 50 000,-Kč pro fyzickou  a  2 
000 000,-Kč pro právnickou, nebo podnikající fyzickou osobu.
     Právě pro nařízené předjarní ošetření jsme objednali Formidolové desky pro 
každého člena, v úterý 7.dubna je př.Andrš přivezl z Dolu a počasí už to snad 
dovolí, aby všichni mohli svá včelstva ošetřit. Prosím o urychlené vyzvednutí, 
kdo si ještě léčiva nevyzvedl. Pokud bude některá základní organizace 
potřebovat upravit některá léčiva pro podzimní i nařízené Letní preventivní 
opatření, potřebujeme nahlásit co nejdříve, abychom mohli odeslat druhou 
letošní objednávku léčiva do Dolu. Kdo nenahlásí úpravu, objednáme co už 
bylo nahlášeno.Termín.................Více asi v diskusi.........................



Již tradičně zajišťujeme na Celostátní výstavě Zahrada Čech v Litoměřicích vče-
lařskou expozici v pavilonu „D“ ve spolupráci s včelařským učilištěm v Nasavr-
kách.Každý rok je tematicky trochu jiný a patří velké poděkování současnému 
řediteli př Lojdovi, př. Novotné,i dalším.Touto expozicí prošli za ta léta tisíce 
včelařů i nevčelařské veřejnosti a pověření členové okresního výboru zde 
udělali velmi mnoho pro popularizaci včelařství, diskutovali a podávali různé 
informace pro všechny zájemce.Velký ohlas měly i kvalitní přednášky(od 2008) 
9 včelařských odborníků při včelařských dnech (dříve 9x soboty, nyní neděle) v 
modrém salonku.Veliký zájem je také každoročně o živé včely v proskleném 
ůlku, kde všichni - včetně dětí hledají matku. Jsou spokojeni včelaři i široká 
veřejnost s možností zakoupení různých včelařských pomůcek, potřeb, medu, 
zdobení perníčků,atd.  V roce 2012 v pavilonu včelařství proběhlo vyhlášení 
výsledků dětské výtvarné soutěže „Od včely k medu“, organizované ZO 
Litoměřice ve spolupráci s Domovem mládeže Rozmarýn. Ve třech věkových 
kategoriích se na čelních místech umístily nejen děti z okresu (z Libochovic, 
Litoměřic, Lovosic) ,ale např. i z Podbořan.
Za pomoc při organizování ZČ zaslouží poděkování př.Prudký,př.Musil, př.Andrš 
př Žaludová,př Masopust,př.Pulchart, př Krahulík a další.
 Okolo této místnosti je umístěno 10 ks hezkých panelů, které máme 
zapůjčeny od ústředí ČSV,o.s.
 V ZO Lovosice jsou každoročně pořánány kvalitní odborné přednášky, které se 
těší velké účasti i bohaté diskusi k aktuálním otázkám ve včelaření. Přednášky 
jsou nárazově i v dalších základních organizacích(Litoměřice, Úštěk, Třebenice)
Za toto patří funkcionářům poděkování. 
12.července 2014 byla na zámku ve Vlastislavi k výročí 830 let od založení 
obce vernisáž nové stálé výstavy lovosických včelařů. I za tuto aktivitu propa-
gace včelařství je nutno poděkovat.
Většina ZO dělá besedy a přednášky na školách a zúčastňují se různých akcí v 
obci, při nichž je možno zviditelnit včelařskou problematiku jako takovou.
V obvodu OO pracují 3 žákovské včelařské kroužky a to: v Roudnici nad 
Labem,vedoucí př.Hoskovec, v Třebenicích – vedoucí př. Křivohlavá
a v  Litoměřicích vedoucí př................... Úspěšně se děti společně s vedoucími 
zúčastňují soutěže Zlatá včela, poslední velký úspěch byl v roce 2014, kdy člen 
ŽVK ZO Třebenice Benedikt Janda, který v ústředním kole obsail 1.místo a na 
největším Mezinárodním setkání včelařské mládeže v historii, kterého se 
zúčastnilo 53 účastníků z 19 zemí obsadil 6.místo v jednotlivcích, v týmové 
soutěži český tým, kterého byl rovněž členem obsadil také 6. místo. 
Poděkování patří Benediktovi Jandovi i vedoucí žákovského včelařského 
kroužku v Třebenicích př. Křivohlavé. Práce s dětmi je vždy nesnadná, náročná 
ale záslužná.
  Některé základní organizace mají i své internetové stránky, nejobsáhlejší mají 
asi Litoměřice, kdy průběžně aktualizované stránky řeší pomoc začínajícím 
včelařům, způsoby stavby úlů a další( problémy s léčením).I naše stránky OV 
jsou zavedené od roku 2009, ale někdy je zde problém včas odstranit staré 
zprávy a rychleji reagovat na aktuální informace, ale vše je málo platné, pokud 
to nikdo ani neotevře, natož aby to přečetl. Ruku na srdce, kdo z vás si přečte 
alespoň časopis Včelařství, který vám dojde až do schránky.
Pozvánky na akce ZO lze nyní alespoň částečně – kdo má internet a nahlásí si 
ho – uspořit i za případné poštovné.



Již jsem se zmínil o Centrálním informačním systému v Českém svazu včelařů, 
který byl urychleně zaveden z důvodu velkých nesrovnalostí mezi počtem 
žádostí o dotace v roce 2013 a nahlášenými počty včelstev v Hradištku o cca 
46 tisíc. Po větších či menších problémech se s tímto náš okres popral a 
všechny naše základní organizace jej zvládly,za což všem patří veliká pochvala. 
Nejhorší práce je za námi a nyní si musíme jen ohlídat včasné doplňování  no-
vých členů a změny a opravy u stávajících členů.
CIS je neustále vyvíjen, zlepšován a rozšiřován dle potřeb ZO i OO , na které 
se postupně přichází.
 V usnesení z minulé konference byl stanoven i úkol zpracovat mapky s 
okruhem působnosti jednotlivých základních organizací s cílem získat přehled o 
zavčelení, ale hlavně v souvislosti s ochrannými pásmy v případě včelích 
nemocí. Měly by sloužit i pro všechny ZO okresu, aby případní noví včelaři 
mohli být správně nasměrování k přihlášení do příslušné ZO. Z OV za vydatné 
spolupráce př.Prudkého byly zpracovány podklady - a mapky v jednotném 
měřítku již před minulou konferencí rozdány do všech ZO. Bohužel v současné 
době již nejsou většinou k dohledání.
 V průběhu minulého volebního období se nám vyvěnilo celé vedení svazu 
počínaje předsedou,místopředsedou,přez tajemníka, dlouholetou právničku i 
redaktora časopisu Včelařství- který se změnil dokonce 3x.
 Závěrem bych chtěl jmenovitě ještě poděkovat naší účetní př.Žaludové za 
perfektní vedení hospodaření OV, př Andršovi a Schormovi za spolupráci se 
Státní veterinární správou a angažovanost při ochraně včel , Kontrolní a revizní 
komisi i všem dalším členům okresního výboru za práci i čas, který věnovali 
činnosti v tomto  aparátu mnoho svého času a někdy i nervů.

                                    Děkuji vám za pozornost,
          a předávám slovo hospodářce okresního výboru př. Žaludové


